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Vážení spoluobčané,

úvodem posledního čísla Informačního zpravodaje obecního úřadu v roce 2020 
děkuji každému za jakoukoliv vykonanou práci v letošním roce pro společnost, spolky 
a naši obec, zejména za práci odvedenou ve volném čase a bez nároku na finanční 
odměnu.

Jsem velmi rád, že v požadovaném termínu a úspěšně byla dokončena stavba nové 
víceúčelové budovy v Suchdole. Stavební společnost STAVKOM, spol. s r. o. Boskovice 
odvedla kvalitní práci také díky pravidelnému technickému dozoru stavebních odborníků 
Ing. Pavla Štěpána ze Sloupu a místostarosty obce Pavla Kunce. Ve spolupráci s paní 
projektantkou Ing. Sopouškovou, geologem Ing. Balunem, statikem Ing. Vrubelem 
a stavbyvedoucím Ing. Zouharem byly v průběhu stavebních prací řešeny vzniklé pro-
blémy, konzultovány a navrhovány technologické změny. Šlo o snahu a cíl dosáhnout 
co nejlepší funkčnosti tohoto stavebního díla a to se u zásadních věcí určitě podařilo, 
za což všem podílejícím se na výstavbě a dozoru velmi děkuji.

Odsouhlasené změny paní projektantkou, investorem a technickým dozorem byly 
na straně víceprací ve výši 1 354 335,09 Kč a méněpráce ve výši 510 006,35 Kč. 
To znamená, že se jedná o navýšení ceny díla o 844 328,74 Kč s DPH na celkovou 
částku 21 968 475,- Kč s DPH.

30. 10. 2020 byla stavba obcí převzata bez zjevných vad a nedodělků, v prosinci 
byly téměř uhrazeny zbývající závazky, je dokončováno vybavení interiéry, v lednu 
proběhne kolaudace. V listopadu a prosinci společnost KORA – Vodostaving s. r. o. 
Kunštát prováděla v Suchdole rekonstrukci, výměnu části hlavního vodovodního 
řadu v délce 214 metrů v místní komunikaci podél novostavby víceúčelové budovy. 
Tato stavba byla iniciována obcí při jednání s Vodárenskou akciovou společností, a. s. 
Investorem je „Svazek vodovodů a kanalizací“. Zakázka obce na zpevněné plochy, 
chodník, parkovací stání, opravu komunikace u víceúčelové budovy v Suchdole bude 
realizována na jaře a dokončena do 30. 6. 2021.

Pro příští rok je shoda v radě a zastupitelstvu obce na prioritě zbudování víceúče-
lového hřiště, včetně dětského hřiště ve Veselici k aktivnímu a pasivnímu odpočinku. 
Samozřejmě se připravují další projekty, na které se snažíme získat dotace a realizovat 
je, ale v tuto chvíli je řada velkých neznámých na příjmové straně rozpočtu obce pro 
příští rok. Od 1. 1. 2021 bude obec hospodařit v rozpočtovém provizoriu, v lednu a únoru 
budeme intenzivně pracovat na sestavení návrhu rozpočtu obce a zpracovávání dalších 
žádostí o dotace na další projekty. V prvním čísle informačního zpravodaje příštího 
roku vám poskytnu bližší informace o financování a realizaci projektů v roce 2021.

V průběhu listopadu bylo ve společenské místnosti ve Vavřinci instalováno ozvučení 
a nový projektor s plátnem, realizováno bylo společností AQ, s. r. o. Červenka.

Zásadní zahájené a plánované investice, údržby a opravy se i přes řadu vzniklých 
komplikací letošního roku podařilo dokončit a provést. Samozřejmě něco muselo být 
posunuto v čase a bude provedeno v následujícím období.
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V TOMTO INFORMAČNÍM ZPRAVODAJI NALEZNETE

Velkou radost mám, že se podařilo v sobotu 31. 10. 2020 díky dobrovolníkům z řad 
místních spolků SDH Veselice, SDH Vavřinec, SDH Suchdol, TS Vavřinec a TJ Vavřinec 
vysázet 216 stromků slivoní podél silnice z Veselice, přes Vavřinec ke Sloupu, čímž došlo 
k obnovení švestkové aleje a zachování jejího významu. Zúčastněným dobrovolníkům moc 
děkuji, že touto akcí provedli důležitý návrat stromů do přírody a zapojili se do projektu 
Stromy pro Moravský kras. Z důvodu epidemiologických opatření jsme dle původního 
plánu nemohli do akce zapojit širokou veřejnost, rodiny s dětmi. Účastníci výsadby pra-
covali na základě smlouvy mezi obcí a spolky o provedení práce a jednalo se o pracovní 
činnost na výzvu obce k provedení výsadby. Celou akci organizačně a odborně zaštítil 
Mgr. Zdeněk Špíšek ze spolku Horizont Blansko, z. s., který obdržel na výsadbu dotaci 
od CHKO Moravský kras. Kvalitní odrůdy slivoní, vysokokmeny, staré odolné odrůdy 
dovezl z Bílých Karpat, připravil kůly, pletivo, vyměření. Děkuji mu za jeho nadšení, 
pomoc a vynikající spolupráci, těším se na další podobné akce. Velkou pomocí nám také 
bylo vykopání děr, které provedl technikou Michal Vybíhal z Vavřince.

Samozřejmě je počítáno s rozvojovou péčí o vysazené stromky a dle potřeby se 
zajišťováním zálivky.

Závěrem zmíním, že v průběhu podzimu byly prováděny práce v obecním lese na zales-
ňování po jarní těžbě napadeného dřeva kůrovcem, vysázeno bylo 5 300 buků. Zajišťování 
provádění potřebných prací v obecním lese má na starost radní Pavel Zmeko ve spolupráci 
s lesním odborným hospodářem Ing. Davidem Živným, kterým děkuji za péči o obecní les.

Prožíváme období Vánoc a blíží se konec roku, který byl znatelně jiný, s řadou 
omezení, která více, či méně, ale každému ovlivnila život. Všichni si přejeme, abychom 
se z této složité epidemiologické situace co nejdříve a s co možná nejmenšími dopady 
na společnost dostali a znovu všichni mohli bez omezení pracovat, věnovat se svým 
zálibám a vzájemně se potkávat na společenských akcích. Aby tomu tak co nejdříve 
bylo, teď záleží na zodpovědnosti a trpělivosti každého z nás, proto vám všem přeji sílu, 
optimismus, pokojné prožití vánočních svátků strávených se svými blízkými v úzkém 
kruhu rodiny a do dalších dnů a nového roku vám přeji hlavně pevné zdraví.

Petr Nečas, starosta obce
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USNESENÍ RO VAVŘINEC ZE ZASEDÁNÍ DNE 12. 11. 2020

• Rada obce schvaluje smlouvu o zřízení služebnosti se společností Česká telekomunikační 
infrastruktura a. s. navazující na realizovanou stavbu pod označením 16010-053943 
VPIC Veselice n. M. BK novost. RD Kligl. Věcné břemeno na pozemcích p. č. 1053, 
1244 k. ú. Veselice na Moravě je sjednáno jednorázovou náhradou ve výši 1 000,- Kč.

• Rada obce schvaluje poskytnutí finančního příspěvku ve výši 5 472,- Kč Oblastní charitě 
Rajhrad v roce 2020 na činnost zařízení Dům léčby bolesti s hospicem.

• Rada obce bere na vědomí žádost o prodloužení vodovodu k pozemku p. č. 1180/1 k. ú. 
Suchdol v Moravském krasu.

• Rada obce schvaluje smlouvu č. 2/2020 o nájmu hrobového místa na veřejném pohřebišti 
ve Vavřinci, pronájem UM č. 74 od 1. 12. 2020 do 30. 11. 2030 za 400,- Kč.

• Rada obce projednala a schválila návrh Obecně závazné vyhlášky č.1/2020 o místním 
poplatku za odpady na rok 2021 se zachováním poplatku 550,- Kč na poplatníka a rok. 
Rada obce doporučuje zastupitelstvu obce na jeho nejbližším zasedání vyhlášku pro-
jednat a schválit.

• Rada obce souhlasí se zveřejněním návrhu střednědobého výhledu rozpočtu obce Vav-
řinec na roky 2021 – 2023 a doporučuje zastupitelstvu obce na jeho nejbližším zasedání 
návrh projednat a schválit.

• Rada obce schvaluje dodatek č. 5 ke smlouvě o nájmu č.2/2015/SNB, kterým se pro-
dlužuje nájem bytu č. 2 ve víceúčelové budově ve Veselici do 20. 12. 2021.

• Rada obce schvaluje dodatek č. 5 ke smlouvě o nájmu č.4/2015/SNB, kterým se pro-
dlužuje nájem bytu č. 4 ve víceúčelové budově ve Veselici do 20. 12. 2021.

• Rada obce schvaluje dodatek č. 5 ke smlouvě o nájmu č.5/2015/SNB, kterým se pro-
dlužuje nájem bytu č. 5 ve víceúčelové budově ve Veselici do 21. 12. 2021.

• Rada obce schvaluje dodatek č. 8 ke smlouvě o nájmu č.1/2012, kterým se prodlužuje 
nájem bytu č. 1 ve víceúčelové budově ve Vavřinci do 31. 12. 2021.

• Rada obce schvaluje uzavření nájemní smlouvy č.2/2020/SNB na pronájem bytu č. 3 
ve víceúčelové budově ve Veselici čp. 17 od 1. 12. 2020 do 30. 11. 2021.

• Rada obce schvaluje peněžitý dar ve výši 3. 160,- Kč Mgr. Zdeňku Špíškovi za dodání 
6 ovocných stromů k výsadbě, kůlů a pletiva.
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• Rada obce schvaluje u společnosti MABA Prefa spol. s r. o. Veselí nad Lužnicí objednání 
multifunkční betonové nádrže – záchytné šachty na vyústění kanalizace ze Sběrného 
dvoru odpadů Veselice.

• Rada obce schvaluje Dodatek č. 1 ke smlouvě o dílo Novostavba víceúčelové budovy 
ve Vavřinci, Suchdole – novostavba pěší komunikace, zpevněných ploch a parkovacích 
stání, jehož obsahem se zhotoviteli KORA - VODOSTAVING s. r. o. Kunštát posouvá 
termín dokončení díla na 30. 6. 2021.

• Rada obce schvaluje se zhotovitelem STAVKOM, spol. s r. o. Boskovice Dodatek č. 1 
ke smlouvě o dílo Sociální bydlení ve Vavřinci v rámci novostavby víceúčelové budovy 
ve Vavřinci, Suchdole, jehož přílohou je vyčíslení víceprací a méněprací, které zvyšují 
celkovou cenu díla o 697 792,35 Kč bez DPH.

USNESENÍ ZO VAVŘINEC ZE ZASEDÁNÍ DNE 1. 12. 2020

• Zastupitelstvo obce Vavřinec bere na vědomí zprávu z jednání Rady obce Vavřinec dne 
1. 10. 2020, 22. 10. 2020 a 12. 11. 2020 přednesenou starostou obce.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec bere na vědomí:
1)  Rozpočtové opatření č. 7/2020 schválené radou obce 1. 10. 2020, kterým se navyšují 

příjmy o 38 tis. Kč a zvyšují výdaje o 346,8 tis. Kč, se zapojením části zůstatku z roku 
2019 ve výši 308,8 tis. Kč.

2)  Rozpočtové opatření č. 8/2020 schválené radou obce 22. 10. 2020, kterým se navyšují 
příjmy o 10,6 tis. Kč a zvyšují výdaje o 73,4 tis. Kč, se zapojením části zůstatku z roku 
2019 ve výši 62,8 tis. Kč.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje rozpočtové opatření č. 9/2020, kterým se snižují 
příjmy o 4 317,8 tis. Kč a snižují výdaje o 1 420,2 tis. Kč, se zapojením části zůstatku 
z roku 2019 ve výši 2 897,6 tis. Kč.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje rozpočtové provizorium na 1. Q 2021.
• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje střednědobý výhled rozpočtu obce Vavřinec 

na léta 2021 – 2023.
• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje Obecně závaznou vyhlášku č.1/2020 o místním 

poplatku za odpady na rok 2021.
• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje Smlouvu se „Svazkem vodovodů a kanalizací“ 

měst a obcí se sídlem ul. 17. listopadu 14, 680 01 Boskovice o bezúplatném převodu 
nevyužívaného vodárenského majetku na obec Vavřinec.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec revokuje Usnesení ZO č. 10/ZO19-18, kterým schválilo 
prodej části pozemku p. č. 791/1, k. ú. Suchdol v Moravském krasu, manželům Tomášovi 
a Ditě Minaříkovým ze Suchdolu za cenu 100 Kč/1 m², s tím, že náklady spojené s pře-
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vodem pozemku ponesou kupující. Přesná výměra pozemku bude zjištěna vyhotovením 
geometrického plánu. Prodej za cenu nižší než je cena zjištěná vyhotovením znaleckého 
posudku zdůvodňuje tím, že se jedná o vypořádání dlouhodobého užívacího stavu ze 
strany kupujícího.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje prodej části pozemku p. č. 791/1, ostatní plocha 
o výměre 96 m², k. ú. Suchdol v Moravském krasu (dle geometrického plánu č. 310-
315/2020 označeno jako část „a“) manželům Tomášovi a Ditě Minaříkovým, Vavřinec 
č. p. 54, za cenu 100 Kč/1 m² s tím, že náklady spojené s převodem pozemku ponese 
z jedné poloviny kupující a z druhé poloviny obec. Prodej za cenu nižší než je cena 
zjištěná vyhotovením znaleckého posudku zdůvodňuje tím, že se jedná o vypořádání 
dlouhodobého užívacího stavu ze strany kupujících.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje záměr odkoupení části pozemku p. č. 207, ostatní 
plocha o výměře 5 m², k. ú. Suchdol v Moravském krasu (dle geometrického plánu 
č. 310-315/2020 označeno jako část „b“) od manželů Tomáše a Dity Minaříkových, 
Vavřinec č. p. 54, za cenu100,- Kč/1 m² s tím, že náklady spojené s převodem pozemku 
ponese z jedné poloviny obec a druhé poloviny prodávající.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje záměr odkoupení části pozemku p. č. 544/2, 
ovocný sad o výměře 67 m², k. ú. Vavřinec na Moravě (dle geometrického plánu č. 
375-10087/2020 označeno jako část „a“) od pí. Kamily Mlčochové, nám. Svobody 32/3, 
678 01 Blansko, za cenu 100,- Kč/1 m² s tím, že náklady spojené s převodem pozemku 
ponese obec.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje poskytnutí peněžitého daru ve výši 35 000,- Kč 
TJ Vavřinec na činnost v roce 2020.

• Zastupitelstvo obce Vavřinec schvaluje podání žádosti o dotaci přes Ministerstvo pro 
místní rozvoj, Podpora rozvoje regionů 2021, Podprogram 117D8210 – Podpora obnovy 
a rozvoje venkova, Dotační titul 117d8210H – Podpora budování a obnovy míst aktiv-
ního a pasivního odpočinku, Projekt: Stavební úpravy víceúčelové hřiště k aktivnímu 
a pasivnímu odpočinku Vavřinec – Veselice.

USNESENÍ RO VAVŘINEC ZE ZASEDÁNÍ DNE 10. 12. 2020

• Rada obce schvaluje Smlouvu č. 1030059691/002 o smlouvě budoucí o zřízení věcného 
břemene se společností E.ON Distribuce, a. s. ke stavbě „Vavřinec – úprava DS, Slouka“, 
umístění kabelu NN, uzemnění na pozemku obce p. č. 864/1 k. ú. Vavřinec na Moravě 
k pozemku par. č. st. 42 k. ú. Vavřinec na Moravě. Jednorázová náhrada za věcné břemeno 
je sjednána ve výši 1 000,- Kč bez DPH.

• Rada obce schvaluje zveřejnění záměru na pronájem pozemků p. č. 474/1, ostatní plocha, 
o výměře 3 132 m², p. č. 474/4, ostatní plocha o výměře 4 335 m², p. č. 1128, ostatní 
plocha o výměře 2 551 m², vše v k. ú. Veselice na Moravě za účelem uložení a provozu 
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elektropřípojky nízkého napětí pro zařízení – základnová stanice veřejné komunikační 
sítě na pozemcích p. č. 209/3 a 209/2 k. ú. Veselice na Moravě.

• Rada obce schvaluje smlouvu s městem Blanskem o příspěvku na spolufinancování sítě 
sociálních služeb v roce 2021, a to u služeb sociální prevence a sociálního poradenství 
ve výši 26. 500,- Kč a u služeb sociální péče ve výši 38. 000,- Kč.

• Rada obce schvaluje smlouvu č.3/2020 o nájmu hrobového místa na veřejném pohřebišti 
ve Vavřinci, pronájem UM č. 75 od 1. 1. 2021 do 31. 12. 2030 za 400,- Kč.

• Rada obce souhlasí s ukončením pronájmu části pozemku p. č. 1048, ostatní plocha, 
o rozloze 2 300 m², k. ú. Suchdol v Moravském krasu za účelem pastvy koz, a to ke dni 
31. 12. 2020.

• Rada obce bere na vědomí nové ceníky na svoz odpadů společností SUEZ CZ a. s. 
s průměrným navýšením cen o 3,3 % a pověřuje starostu obce k podpisu přílohy č. 1, 
ceníku č. 1, ceníku č. 2, ceníku č. 3, doplňkového ceníku pro zařízení SSO obce Vavřinec, 
ceníku dopravy ostatních odpadů a ceníku č. 4 ke Smlouvě o sběru, svozu a odstranění 
odpadu číslo 103 000 012.

• Rada obce schvaluje dodatek č. 8 ke smlouvě o nájmu č. 3/2008, kterým se prodlužuje 
nájem bytu č. 4 ve víceúčelové budově ve Vavřinci do 31. 1. 2022.

• Rada obce schvaluje dodatek č. 4 ke smlouvě o nájmu č.1/2017/SNB, kterým se pro-
dlužuje nájem bytu č. 3 ve víceúčelové budově ve Vavřinci do 31. 1. 2022.

• Rada obce schvaluje návrh rozpočtu Mateřské školy Vavřinec, příspěvkové organizace 
na rok 2021 na straně příjmů a výdajů ve výši 353 tis. Kč a návrh Střednědobého výhledu 
rozpočtu na rok 2022–2023.

• Rada obce schvaluje finanční dar Sboru dobrovolných hasičů Vavřinec ve výši 8. 490,- Kč 
na činnost.

• Rada obce schvaluje smlouvu o prodloužení vodovodního řadu ke stavební parcele p. č. 
544/2 k. ú. Vavřinec na Moravě.

• Rada obce schvaluje u společnosti INGSTEP s. r. o., Sloup 192 objednání zhotovení 
„Zastavovací studie Veselice JV“ na pozemky p. č. 1049, 1050, 1051, 1052/1, 1069/1, 
1048 k. ú. Veselice na Moravě.

• Rada obce schvaluje objednání zhotovení projektové dokumentace a vyřízení stavebního 
povolení na prodloužení veřejného vodovodu:
-  k pozemku p. č. 544/2 k. ú. Vavřinec na Moravě, cca 35 m,
-  na pozemek p. č. 1243 k. ú. Veselice na Moravě, cca 90 m,
-  k pozemku p. č. 1181 k. ú. Suchdol v Moravském krasu, cca 70 m.

• Rada obce schvaluje smlouvu o dílo mezi obcí a společností Elektra Fojt s. r. o., se sídlem 
Sloup 1 na provádění elektromontážních prací při údržbě a opravě veřejného osvětlení 
v obci v roce 2021.

• Rada obce schvaluje rozpočtové opatření č.10/2020.
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ODPADOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ

Do pytlového sběru se během uplynulého „odpadového roku“ (1.10.2019 – 30.9.2020) 
zapojilo celkem 75,15 % domácností, což znamená nárůst o cca 3,35 % oproti loňskému 
„odpadovému roku“.

V roce 2020 bylo na slevách rozdáno 130.592 Kč. Na rok 2021 získali poplatníci 
20.747 EKO bodů. Hodnota EKO bodu je stanovena opět na 7 Kč, přičemž maximální 
možná úleva činí 60 % stanoveného místního poplatku za odpady.

Dle vyhlášky 1/2020 zůstává výše místního poplatku za odpady na rok 2021 nezměněná, 
tedy 550 Kč na osobu. Místní poplatek za odpady je tvořen z částky 250,- Kč (dle zákona 
o místních poplatcích) a z částky stanovené na základě skutečných nákladů obce z před-
chozího kalendářního roku na svoz popelnic a velkoobjemového odpadu (tj. netříděný 
komunální odpad) za poplatníka a kalendářní rok. Skutečné náklady za rok 2019 na sběr 
a svoz netříděného komunálního odpadu činily 343.300,- Kč a byly rozúčtovány takto:

343.300,- Kč děleno 938 (870 počet přihlášených osob na území obce + 68 staveb 
určených k individuální rekreaci a bytů nebo rodinných domů, ve kterých není přihlá-
šená žádná fyzická osoba) = 366,-Kč.

Celkové náklady obce na sběr a svoz odpadů za rok 2019:

Komunální odpad (popelnice) 211.503,00 Kč
Velkoobjemový odpad 66.676,00 Kč
Stavební suť 26.457,00 Kč
Biologicky rozložitelný odpad 74.612,00 Kč
Dřevo 29.749,50 Kč
Pneumatiky 2.420,00 Kč
Nebezpečný odpad 1.548,00 Kč
Sklo 21.441,20 Kč
Plasty 80.789,58 Kč
Papír 20.921,72 Kč
Mzdové náklady na obsluhu SDO Veselice 217.050,00 Kč
Celkem 753.168,00 Kč
Průměr na poplatníka (938 poplatníků) 803,00 Kč

Poplatek je splatný nejpozději 31.7.2021. Před jeho úhradou je nutné si na 
obecním úřadě zjistit skutečnou výši poplatku po slevě, aby nedošlo k úhradě 
v chybné výši.
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PŘÁNÍ Z MK VESELICE

Když jsme si 31. 12. 2019 přáli dobrý a úspěšný rok 2020 nikdo netušil, co nám přinese. 
Na rok 2020 jistě žádný z nás nezapomene. Obava z neznámé nemoci, uzavřená ekonomika, 
děti na domácí výuce, odloučení senioři, nepřehledná měnící se omezení a naše úsměvy 
uzavřené v rouškách. 

Po jarní vlně se nám zdálo, že jsme z toho vyšli vítězně, o to horší bylo podzimní 
procitnutí. Ještě nikdy nebyla knihovna tak prázdná, smutná a bez smíchu dětí. Knih byla 
pro čtenáře nachystaná spousta, ale nešlo je půjčovat. Nejen tady jsme si uvědomili, jak 
je smutné a těžké se nepotkávat s rodinou, přáteli a sousedy. Jak jsou tato setkání pro náš 
život důležitá a cenná, a to nejen pro nás dospělé, ale i pro naše děti. 

Rok utekl, přes všechna ta smutná období, rychleji jak voda a na jeho závěru, v čase, 
kdy se tradičně setkáváme u kapličky, jsme s dětmi alespoň nazdobili stromeček. Ten nám 
letos vyrostl o pořádný kus a je bohatý a krásný. Protože nám však bylo líto, že se tentokrát 
u kapličky nepotkáme, spontánně jsme ze dne na den vymysleli a nacvičili alespoň malé 
přání do rozhlasu a touto cestou poslali první adventní sobotu pozdrav našim občanům. 
Stromeček u kapličky i navzdory nepříznivé situaci září, zvěstuje nám nejkrásnější svátky 
roku a vnáší tak do našich domovů naději, že bude zase líp. 

Až nachýlí se večer,
v ten nejkrásnější čas
ať všichni sejdeme se spolu
u štědrovečerního stolu. 
Při svitu vánočního stromu
propojíme svoje teplé dlaně,
vzpomeneme na všechny,
kteří nám v životě dávali lásku, víru a naději
a nikdy nezapomene na ně!

Vždyť ten, kdo ze srdce dává, dvakrát dává,
třeba jen přání dobrého každého dne příštího
zdraví, štěstí, lehkosti na duši
i na těle, ať neutrpí žádný šrám
a nikdo necítí se sám.
Do všech rodin hodně radosti a lásky,
na čele jen jemné věkem vrásky,
my v této krásné sváteční chvíli,
po každé sněhové vločce posíláme Vám.

knihovnice, rodiče a děti z Veselice 

Z ČINNOSTI SOCIÁLNÍ KOMISE

Pomalu končí rok 2020, který byl zvláštní a úplně jiný než roky předešlé, ale špatných 
zpráv už jsme slyšeli ze všech stran dost, proto se budeme těšit, věřit a doufat, že ten příští 
rok bude zase lepší a hlavně klidnější.

S členkami sociální komise jsme se na naší poslední schůzce dohodly, že budeme 
i v příštím roce pracovat beze změn, jen se budeme muset přizpůsobit vládním nařízením 
a plánovat akce tak, jak aktuální situace zrovna dovolí. O nich pak budete včas informováni.  

Také jsme vyrobili vánoční přáníčka, která jsou určena pro osoby starší 65 let, kteří je 
najdou ve svých schránkách.

Na závěr mi dovolte popřát vám krásné pohodové Vánoce prožité v kruhu nejbližších, 
hodně štěstí a hlavně zdraví a úspěchů v novém roce 2021. Hana Kočí
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CO SE VE ŠKOLCE UDÁLO V MĚSÍCI LISTOPADU A PROSINCI? 

Měsíc listopad pro děti začal připomenutím Svátku všech svatých a Památky zesnulých. 
Vysvětlili jsme si, jaký význam tyto svátky mají, jak se slaví u nás a v jiných zemích, ale 
i kdo to byl sv. Vavřinec – patron obce. Děti společnými silami vyrobily věneček, který 
zanesly na místní hřbitov, kde jsme i rozsvítili svíčky k uctění památky všech zesnulých. 

V polovině tohoto měsíce MŠ navštívilo Medouškovo divadlo s velmi pěkným příběhem 
„Pohádka skřítka Podzimníčka“. Téměř celý zbytek měsíce listopadu se nesl v duchu 
příprav na nejkrásnější a dětmi nejoblíbenější svátky v roce, na Vánoce. Děti se věnovaly 
nácviku vánočního programu pro vystoupení u vánočního stromku na návsi, který se bohužel 
vzhledem k vládním nařízením nemohl uskutečnit. 

Neznamená to ale, že se nevěnovaly i jiným činnostem. Využívali jsme spolu s dětmi 
příznivého podzimního počasí k častým vycházkám do přírody a pozorování zvířat. Děti 
z naší školky se v měsíci říjnu zapojily do soutěže vyhlášené MZK v Brně a pořádané 
knihovnou Němčice – Jižní Morava čte s názvem „Svět v obrazech“. Jejich kolektivní 
práce získala ocenění, které jim bylo poslední listopadový týden předáno společně s dárky.

Začátek prosince a tím i adventu jsme prožili vyráběním adventního věnce, ale i výzdo-
bou interiéru školky. V pátek 4. 12. 2020 se naše školka proměnila v pohádkové peklíčko, 
ale i nebíčko. Děti i zaměstnanci se proměnili v čertíky a andílky. Dopoledne děti čekaly 
pekelné hry a po svačince nás v MŠ navštívil Mikuláš. Doprovázeli ho andílek a nezbedný 
čert. Děti byly statečné a přichystaly si básničky a písničky. Za odměnu Mikuláš dětem 
nadělil překvapení v balíčku. A přestože měl čert připravený pytel na zlobivce, nakonec 
odcházel s prázdnou.

Měsícem prosincem nás provází adventní příběh o šnekovi, který putuje do Betléma 
a potkává zajímavé lidi a zvířata. Tímto příběhem postupně otevíráme téma svaté rodiny 
z Betléma. Na jeho konci se dozvíme, kdo byl v Betlémě a proč se slaví Vánoce. 

Protože máme velmi šikovné děti, druhý adventní týden jsme trávili tvořivými dílničkami 
a pečením cukroví. Další činností, které věnujeme čas, je vyrábění srdíček v rámci soutěžního 
projektu „Srdce s láskou darované“. Hotová srdíčka budou věnována jako malý dárek pro 
invalidní spoluobčany obce Vavřinec. Jelikož děti nemyslí jen na sebe a jsou hodné, zcela 
jistě je ve školce nemine stromeček a vánoční nadílka.

A nyní, protože nastává období plné očekávání, snů i přání, přejme tedy všem dětem 
a nejen jim, aby toto období brzy skončilo a nadešel pravý vánoční čas.

Na závěr přejeme všem radostné, spokojené Vánoce a hodně zdraví i štěstí v novém 
roce 2021.

Za kolektiv zaměstnanců MŠ Vavřinec Mgr. Petra Veselá, DiS.
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ZPRÁVY ZE ZÁKLADNÍ A MATEŘSKÉ ŠKOLY SLOUP

Šťastné a veselé!
Vánoce plné pohody, do nového roku 2021 především mnoho zdraví a klidnější časy 
přejí všem občanům zaměstnanci ZŠ a MŠ Sloup.

Co se to v té škole buduje?
Z důvodu různých omezení by se mohlo zdát, že se v průběhu uplynulých devíti měsíců 

ve škole nic nedělo. Pravda však je, že již od jara je v ní čilý ruch. Koncem listopadu 2019 
jsme dostali nečekanou nabídku – Ministerstvo pro místní rozvoj doporučilo k financování 
naše dva investiční projekty určené na opravu a rekonstrukci odborných učeben a škole se 
nabídla možnost čerpat dotace v mnohamilionové výši.

Přesně před rokem nastalo v tomto období hotové „martýrium“. Protože byla nabídka 
financování časově omezená, bylo třeba rychle přepracovat a předložit k opětovnému 
schválení oba projekty, realizovat čtyři velká výběrová řízení, uzavřít příslušné smlouvy 
a předat je ke schválení zastupitelstvu. Stavební práce a dodávky nového vybavení začaly 
koncem června 2020 a nebylo to nic jednoduchého, protože včetně subdodavatelů se 
ve škole vystřídalo odhadem 20 firem, z nichž ta nejvzdálenější byla z Plzně (byly vybrány 
nejlevnější nabídky).

Většina prací byla realizována přes prázdniny a v této chvíli můžeme ohlásit, že je hotovo 
a stavební firma již dokončuje poslední část prací.

A co všechno se ve škole budovalo?
• Kompletní výměna všech instalací a rozvodů v odborných učebnách.
• Související stavební práce – bourání, zdění, omítky, nové podlahy, malování.
• Speciální odolný nábytek na míru do laboratoře a kabinetu chemie, přírodovědné 

a multimediální učebny.
• Multimediální učebna (dříve počítačovka) je klimatizovaná a má automatické 

zatemnění.
• Nová laboratoř chemie je kompletně přizpůsobená novele školského zákona, tedy 

možnosti používat ve výuce chemikálie, které dříve nebyly povoleny.
• Akvária a terária zabudovaná ve stěně včetně moderního technického zázemí.
• Obnova školní počítačové sítě a její zabezpečení proti hackerským útokům, výměna 

serveru. Možnost blokování stránek se závadným obsahem.
• Kompletní generační výměna všech výukových počítačů, notebooků, netbooků 

a tabletů ve škole včetně programového vybavení.
• Možnost napojení do školní sítě a využívání školních výukových programů 

odkudkoliv.
• Pořízení moderních výukových pomůcek do přírodovědných předmětů – mikroskopů, 

laboratorních vah, souprav pro provádění pokusů a dalších.
• Bezbariérový přístup do školy, výtahová plošina do prvního poschodí, bezbariérové 

WC (podmínka pro přidělení dotace).
• Venkovní úpravy – nové atrium včetně laviček.
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Jakmile to situace dovolí, velmi rádi bychom uskutečnili Den otevřených dveří 
a veřejnosti nové vybavení ukázali. Než se tak stane, rád bych poděkoval panu starostovi 
Ing. Martinu Mikuláškovi, panu místostarostovi Vladimíru Čípkovi, manželům Štěpáno-
vým a všem zastupitelům městyse za odbornou pomoc, podporu a pochopení při realizaci 
této náročné akce, která posunula sloupskou školu kupředu.

Psycholog a speciální pedagog až do června 2022
K moderní škole patří specialisté, kteří pomáhají žákům se speciálními vzdělávacími 

potřebami zvládnout zátěž učiva. Do nedávna jsme zaměstnávali školního psychologa 
a od září 2020 rozšířil naše řady také speciální pedagog, který má za úkol diagnostiku 
speciálních vzdělávacích potřeb žáků a součinnost při vytváření a zlepšování podmínek 
pro úspěšnou integraci žáků. Financování i obsazení těchto nadstandardních pracovních 
pozic, které bude nově využívat také mateřská škola, máme zajištěno až do června 
roku 2022.

Ohlédnutí za distanční výukou
Velké uznání patří rodičům, kteří bravurně zvládli nástrahy distanční výuky. Mimo-

řádný stav nás postavil před nutnost nastavit distanční výuku tak, aby škody na vzdělání 
dětí byly co nejmenší. Nebylo jednoduché vyhovět všem; často se stávalo, že byly 
požadavky a připomínky v protikladu. Zatímco v prvním případě byl požadován 
přímý přenos on-line výuky od začátku až do konce, druhý rodič toto striktně odmítal. 
V jednom případě byla stížnost na malé množství samostatné práce, v té samé třídě 
tomu bylo v jiné rodině zcela naopak. Bylo možné udělat jediné – podobu distanční 
výuky co nejvíce přizpůsobit doporučení ministerstva školství.

Ocenit je také třeba práci učitelů. Mnozí kolegové jsou rodiče školou povinných 
dětí, takže museli současně učit i dohlížet na vlastní potomky. Příprava on-line výuky, 
samostatné práce a opravování úkolů je přitom mnohem náročnější než běžná výuka. 
Distanční výuku jsme všichni zvládli se ctí. Od návratu dětí do školy jsem absolvoval 
několik hospitací v hodinách na prvním i druhém stupni a přesvědčil se, že nedošlo 
k žádnému podstatnému zpoždění v plnění plánů učiva. Ještě jednou chci za to poděkovat 
všem zúčastněným – rodičům, žákům i vyučujícím.

Mgr. Pavel Dočekal, ředitel školy

Školní ples
Aby nebylo těch dobrých zpráv příliš, tak pro změnu jedna horší. Z důvodu přetrvávání 

nepříznivého stavu je bohužel malá šance, že se v pátek 15. ledna 2021 uskuteční tradiční 
školní ples.
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ZPRÁVA TJ VAVŘINEC

Vážení sportovní přátelé,
rok plný omezení se chýlí ke konci a v lepších časech by přicházelo období hodnocení 

uplynulého roku. S největší pravděpodobností však nebudeme mít příležitost svolat začátkem 
roku členskou schůzi a na společné setkání si proto budeme muset počkat. V současnosti 
máme možnost si alespoň v omezeném režimu zahrát fotbal na antukových kurtech, čehož 
zatím využívá A-tým a starší páni. 

Moc rádi bychom v jakékoli možné podobě uspořádali tradiční silvestrovský fotbálek. 
Proto všichni doufáme, že už nebudou nutné žádné další restrikce a zákazy, které by nám 
sportování omezily. Naopak s nadějí vyhlížíme začátek roku a pro jistotu máme předjednány 
termíny v hale a přátelská utkání na umělé trávě. 

Dne 21. 11. se nám podařila uspořádat brigáda na úklid listí v parku a zazimování kabin. 
Děkujeme všem, kteří přišli pomoci. Obec zajistila výměnu střechy nad prodejním stánkem, 
do kterého zatékalo. V příštím roce by měly opravy prodejního stánku pokračovat další 
etapou. Pokud sledujete výhledový rozpočet obce, tak v roce 2022 je v plánu velmi důležitý 
milník pro sport ve Vavřinci. Výstavba víceúčelového hřiště s umělým povrchem v prostoru 
stávajících antukových kurtů přinese výrazné zkvalitnění zimní přípravy fotbalistů a otevře 
mnohé další možnosti sportovního vyžití. 

Děkujeme vedení obce Vavřinec za finanční, morální a fyzickou podporu naší činnosti 
a při údržbě sportovního areálu. Také děkujeme SDH a TS Vavřinec za vstřícnou spolupráci. 

Přejeme všem pevné zdraví, veselé Vánoce a šťastný nový rok.

Za výbor TJ Aleš Blézl a Tomáš Musil

ZPRÁVA O ČINNOSTI SVAZU TĚLESNĚ POSTIŽENÝCH ZA ROK 2020

Činnost organizace započala v lednu 2020 rehabilitačním cvičením. 
5. března 2020 se konala hodnotící schůze spojená s oslavou MDŽ. Vystoupení připravila 

MŠ Vavřinec.
Od 12. března 2020 jsme museli po 12 letech z důvodu epidemiologických opatření 

cvičení přerušit, a to do 13. května 2020. V čase uvolnění jsme 28. července 2020 uspořádali 
zájezd do Luhačovic se zastávkou ve farním kostele Panny Marie v Uherském Brodu. 
15. srpna 2020 bylo připraveno posezení u kávy, promítání přednášky Mgr. Jarmily Podhorné 
na téma „Byliny léčí“. Zajištěny byly vycházky, a to 3x na rozhlednu ve Veselici–Podvrší, 
a 2x do Petrovic. 21. července 2020 jsme navštívili kostel sv. Mikuláše v Němčicích. 
Z důvodu vydaných nařízení nebylo možné uspořádat naplánované zájezdy na výstavu 
květin do Kroměříže, do zámku v Telči, neuskutečnila se ani návštěva hvězdárny v Brně. 
Zájezdy přesouváme do roku 2021. 

Děkujeme mateřské škole za vystoupení při oslavě MDŽ, dále obecnímu úřadu za 
poskytnutí společenské místnosti na rehabilitační cvičení a také za příspěvek na činnost 
našeho spolku. 

Přeji všem příjemné prožití vánočních svátků, mnoho štěstí a zdraví v novém roce.
Miroslav Ditrich, předseda
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Z ČINNOSTI MLÁDEŽE TJ

Na jaře byla vzhledem ke koronavirovým opatřením předčasně ukončena sezóna 
2019/2020 a my jsme se umístili na 10. pozici v tabulce. Začali jsme se věnovat přípravě 
na další sezónu. Absolvovali jsme 21 tréninků. Účast dětí byla stále perfektní. V průměru 
14 dětí/trénink, což nám může leckterý tým závidět. Během jarní přípravy jsme sehráli 
5 přátelských utkání:

Olomučany – Vavřinec  2 : 11
Vavřinec – Sloup  10 : 3
Vavřinec – Olomučany  12 : 0
Šošůvka – Vavřinec     2 : 1
Sloup – Vavřinec    3 : 7

V období letních prázdnin jsme se v rámci možností dál věnovali přípravě na nadchá-
zející sezónu.

V neděli 23. srpna jsme sehráli naše první mistrovské utkání v nové sezóně proti 
Adamovu, které jsme prohráli 1 : 4. Hned v pondělí jsme se vydali na naše již třetí 
soustředění v Sudicích. Po příjezdu jsme se zabydleli a odpoledne absolvovali první 
trénink. Během celého soustředění jsme odtrénovali 6 jednotek. Připravili jsme pro 
děti prezentaci fotek jejich dosavadní fotbalové „kariéry“, tradiční diskotéku a také 
stezku odvahy. K našemu překvapení připravily děti stezku odvahy i pro nás, kterou 
jsme statečně absolvovali. 

Po návratu jsme sehráli druhé mistrovské utkání tentokrát v Doubravici nad Svitavou. 
Bylo to velké drama až do konce a podařilo se nám vybojovat bod za remízu 3 : 3. Dalším 
soupeřem byli fotbalisté z týmu Boskovice B. Rvali jsme se statečně, ale prohráli jsme 
vysoko 4 : 10. Čtvrté mistrovské utkání proti Sdruženému mužstvu Šošůvky/Vysočan jsme 
vyhráli 11 : 0. Našim klukům a holkám se zvedla nálada i sebevědomí. Koncem září jsme 
na domácím hřišti přivítali soupeře z týmu Sdružené družstvo Lipovec/Ostrov a k naší 
radosti jsme opět vyhráli tentokrát 4 : 0 a náš gólman si připsal druhou nulu sezóny. Dobrou 
formu jsme si odvezli i do Lysic, kde jsme porazili tým Žijeme hrou B 5 : 3. Poté nás 
čekal těžký soupeř Blansko B. Naši kluci a holky jsou velcí bojovníci a podařilo se jim 
zvítězit 5 : 2. Vítězná vlna pokračovala i v domácím utkání proti Sdruženému družstvu 
Šošůvka/Vysočany, které jsme vyhráli 3 : 0. Poslední zápas před koronavirovou pauzou 
jsme prohráli 0 : 1 na hřišti Žijeme hrou C.

Momentálně se nacházíme na krásném 5. místě tabulky. Pevně věříme, že pauza nebude 
trvat dlouho a podaří se nám navázat na dobré podzimní výsledky.

Yvetta a Antonín Moravcovi
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Milí přátelé Tříkrálové sbírky, 

už 21. rokem přináší skupinky Tří králů do obcí a měst v okrese Blansko zvěst 
o narození Krista při tříkrálovém koledování. Věříme, že Tříkrálová sbírka za dodr-
žení přísných hygienických opatření proběhne i letos. Štěstí, zdraví, dlouhá léta, 
a především požehnání do roku 2021 budou přinášet koledníci do vašich domovů 
od 1. do 24. ledna 2021.

Musíme však počítat i s tím, že případné zhoršení epidemiologické situace neumožní 
setkání koledníků a dárců tváří v tvář, proto se připravujeme i na online variantu 
Tříkrálové sbírky. Pokud lidé nebudou mít možnost přispět do tříkrálové kasičky přímo, 
můžou sbírku podpořit také přes bankovní účet 66008822/0800, VS 77706000 nebo 
pomocí QR kódu, který najdou na našich webových stránkách www.blansko.charita.
cz/trikralovasbirka2021, pomocí nichž a facebooku charitablansko se lidem také 
pokusíme přinést tříkrálovou koledu.

Z výtěžku sbírky plánujeme podpořit náš Mobilní hospic sv. Martina včetně nákupu 
nových aut pro hospic, dále pomoci seniorům, zdravotně postiženým a rodinám 
s dětmi v nouzi v okrese Blansko a část výtěžku půjde také na Charitní záchrannou 
síť, což je pomoc těm nejpotřebnějším v regionu ve spolupráci s farnostmi, městy 
a obcemi.

Sledujte naše stránky www.blansko.charita.cz, kde se dozvíte aktuální informace 
a buďte s námi. 

Velmi děkujeme všem lidem, kteří vlídně přijmou koledníky a sbírku podpoří. Stejné 
díky patří i koledníkům a všem ostatním, kteří se na sbírce podílí a nezištně věnují 
svůj čas ve prospěch druhých.

Ing. Pavel Kolmačka
ředitel Charity Blansko
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SVĚTOBĚŽNÍK OTTO HEILIG, RODÁK Z VAVŘINCE

V minulém čísle zpravodaje byl publikovaný článek o židovských rodinách Feinů a Heiligů, 
jejichž příslušníci působili mimo jiné ve Vavřinci na domě čp. 5, zvaném „Zidovna“. 
V tomto zpravodaji najdete jeho závěr.

Dalším zdrojem informací o Otto Heiligovi v Brazílii je článek, jehož autorem je exi-
lový spisovatel Oto Ulč (*1930). Ten žije v městě Binghamton ve státě New York. Název 
uvedeného článku, který jsem také objevil na webu je: ČEŠI, JAN HUS A DON PEDRO. 
Autor v něm popisuje své poznatky z putování po Brazílii, kde mu dělal průvodce právě 
Otto Heilig, jak píše „baťovák na penzi“. Od něj se dozvěděl, že nedlouho po jeho příjezdu 
do Brazílie, v roce 1939, se Otto dostal do vězení. V zemi totiž vládl komunistický režim 
a tehdejší diktátor Vergas nabyl dojmu, že se připravuje revoluce a jeho svržení. Nakonec 
byl Otto propuštěný. Stalo se to díky jeho ženě, která s brazilským sekretářem, jejich nově 
založené firmy, zašla za policejním ředitelem s novinami, v nichž byla na první straně 
fotografie Jana Bati, jak byl přijat prezidentem Vargasem a vysvětloval, jaké má pro Brazílii 
plány. Tato historka ovlivnila významným způsobem další působení „baťovců“ v Brazílii 
a tedy i Otto Heiliga.

Svým pobytem v Brazílii si Otto vlastně zachránil svůj život. Z jeho 4 sester se před 
nacisty zachránila jen Ida, která II. světovou válku kupodivu, z dosud mně neznámých 
důvodů, přežila. Ta, nejdříve ve Vavřinci a poté v Blansku, kde také bydlela, vyráběla krajky. 

ZPRÁVA SVAZU ŽEN

Vážení spoluobčané
letošní rok nám moc nepřál na uspořádání naplánovaných akcí. Z důvodu omezení 

kvůli covidu jsme museli různé akce zrušit. I přesto jsme ale rádi, že jste si udělali 
chvilku a přišli jste mezi nás. Buď jste se zúčastnili ostatků, karnevalu nebo zájezdu 
do ZOO Olomouc.

Chtěli bychom tímto poděkovat všem za vaši přízeň.
Na rok 2021 jsme připravili opět plno akcí. Pokud nám situace dovolí, budeme se 

na vás těšit.
Přejeme vám krásné a klidné prožití svátků vánočních a do nového roku hodně zdraví, 

štěstí, rodinné pohody a pracovních úspěchů. předsedkyně Romana Fabiánková

ZPRÁVA TS VAVŘINEC

Letos byl začátek adventu jiný. Rozsvítili jsme vánoční stromeček na návsi bez 
přítomnosti místních obyvatel. Důvodem je aktuální pandemie covidu-19. Též se děti 
nemohou zúčastnit tradičních vánočních dílen ve společenské místnosti a bohužel letos 
nebude ani výroční schůze. Děkujeme za vaši podporu a účast na akcích, které se nám 
letos podařilo uskutečnit. Doufáme, že situace v novém roce 2021 bude více nakloněna 
ke společenským akcím. Mgr. Klára Stiskálková
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To mělo možná určitou souvislost s rodištěm jejího otce, tedy s městem Prostějov. Židovské 
obyvatelstvo je totiž mimo jiné spojované v Prostějově s historií počátků oděvnického 
průmyslu v tomto městě. 

Ty jsou popisované v diplomové práci Bc. Radka Poledníčka, studenta Univerzity 
Palackého v Olomouci, datované v roce 2013. V ní je také zmiňovaný mimo jiné rod Heiligů 
jako, cituji: „Jedna z vážených rodin“. Tato moje úvaha však vychází pouze z toho, že 
krajky byly v minulosti doplňkem, především ženských oděvů. Současně jsem se z uvedené 
diplomové práce dozvěděl, že výroba oděvů byla koncem 19. století „postavena“ na práci 
domácích krejčí. To začalo narůstat kolem roku 1867 a vrcholu dosáhlo v roce 1910. I když 
Ida začala podnikat o něco později, je klidně možné, že praktikovala podobný způsob 
podnikání. Od pamětníků totiž víme, že Ida mimo jiné sbírala necované výrobky od žen 
z Vavřince a obcí v okolí, které dále distribuovala. A to především do měst, kde po nich 
byla samozřejmě větší poptávka než na „chudém venkově“. 

Při dalším hledání informací o příslušnících rodiny Heiligových jsem v matrikách 
objevil zápis, který také podpořil moji úvahu o možném napojení podnikatelských aktivit 
Idy na některý závod vyrábějící oděvy. Tou informací je zápis o sňatku Johany Heiligové, 
jež byla starší sestrou Idy. Johana (*1895, †1942) se narodila ve Vavřinci a v roce 1919 se 
provdala za Egona Stiassny (*1890, †1942) z Prostějova. U jeho osoby je v zápise totiž 
uvedeno, že pracoval jako úředník v závodě na výrobu oděvů. Takže i tato skutečnost může 
potvrzovat moji úvahu. Rodiče Egona, Jakub a Rosa Stiassny, pocházeli ze Slavkova. Další 
informace o Johaně a její rodině jsem se dozvěděl z celosvětového programu My Heritage, 
sloužícímu ke zveřejňování rodokmenů. Johana s Egonem Stiassny měli 3 děti – Pavel 
(*1924, †1942), Lucie (*1927, †1945), Yaakov Shavit (*?, †?) a žili na Slovensku v obci 
Závadka nad Hronom. Z jejich rodiny měli štěstí jen syn Yaakov Shavit, který pobyt 
v koncentračním táboře pravděpodobně přežil. Ostatní tam zemřeli. Johana zemřela 18. září 
1942, Egon 7. září 1942 a Pavel 5. srpna 1942. 

Více informací o Lucii, která byla provdaná za Laczi Baumanna se nepodařilo zjistit. 
Informace do databáze obětí holocaustu, vedené na webu k její osobě, poskytla v roce 1999 
její sestřenice Lea Kidron Lánský, což byla pravděpodobně dcera Idy Lánské. V zápise 
podepsaném Leou je uvedené datum narození Lucie 14.2.1927. Mezi dalšími údaji je u její 
osoby uvedený rok 1945 jako rok jejího úmrtí v koncentračním táboře. U Lei je jako bydliště 
uvedené město Arad v Izraeli. Dalším, kdo poskytoval svědecké informace do uvedené 
databáze k dalším osobám, byl i Yaakov Shavit Stiassny, tedy pravděpodobně přeživší bratr 
Pavla a Lucie Stiassnych. Více informaci k jeho osobě jsem ale nedohledal. Poslední, kdo je 
uvedený ve zmíněné databázi, jako poskytovatel svědeckých informací u příslušníků jeho 
širší rodiny, byl i samotný Otto Heilig, který tak učinil v roce 1977.

Obdobný osud měly Johanniny sestry Marie a Sidonie. Marie Stránská (*1903, †?) zahy-
nula společně se svým manželem Josefem (*1902, †?), rodákem z Hlinska, v koncentračním 
táboře Piasky v Polsku. Žili ve Vavřinci, kde provozovali obchod. Odtud byli 30. 10. 1941 
převezeni do Boskovic, kde bylo sběrné místo pro osoby, které měly být postupně transpor-
tované do koncentračních táborů. Z Boskovic byli transportováni v březnu 1942 do Terezína. 
Tuto informaci jsem získal od p. Rostislava Burgeta st., který je získal od rodičů jeho 
manželky Marie. Informace o transportu jsou uveřejněné v knize Židé v Boskovicích, 
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jejímž autorem je prof. Jaroslav Bránský z Boskovic. Oba dva jsou také vedeni ve veřejné 
databázi obětí holocaustu, ale bez udání přesného data úmrtí. Poslední ze sester Heiligových 
byla Sidonie (*1899, †?). Její české jméno bylo Zdeňka a byla provdaná za Ladislava Laxe 
(*1898, †1941), který se narodil v obci Radvaň u Banské Bystrice na Slovensku. Spolu 
měli dceru Helenu (*1934, †?) a žili v Blansku. Ladislav zahynul v koncentračním táboře 
Mauthausen. U Sidonie je ve výše uvedeném zdroji informací uvedeno, že byla v Terezíně 
zařazena do transportu An, č. 742 s odjezdem 25. 4. 1942 směr Varšava. Přesné datum úmrtí 
u ní však není uvedeno. 

Je velice pravděpodobné, že její dcera Helena zemřela společně s matkou, neboť byla 
ještě dítě a v evidenci je u ní uvedený věk 8 roků a také stejný koncentrační tábor. Rodiče 
dětí Heiligových, tedy Otty a jeho sourozenců, zemřeli ještě před válkou v Brně v nemocnici 
(matka v roce 1931, otec v roce 1938). To nám dokládá židovská matrika zemřelých pro 
město Brno. V zápise o úmrtí matky Eugenie je uvedeno, že byla z Vavřince čp. 5, okres 
Boskovice, byla ženou obchodníka a jako příčina jejího úmrtí byl zánět žlučníku. Pohřbena 
byla na židovském hřbitově v Brně.

Další podrobnější informace o Ottovi Heiligovi a jeho ženě, jako např. zda měli děti, 
případně kdy zemřeli, se mně prozatím nepodařilo zjistit. Zajímavou informaci se mně však 
podařilo získat z generálního konzulátu ČR v brazilském São Paulu. Je jí informace o tom, 
že Otto se svojí ženou Gertou přeložili z němčiny do portugalštiny knihu Jak těžké je být 
otcem a jiné tragédie, jejímž autorem je Efraim Kishon, židovský spisovatel maďarského 
původu. Kniha vyšla v roce 1987 a je otázkou, zda oba v tu dobu ještě žili?

Z dopisu Otty zaslanému do Vavřince je znát, jak měl svoji rodnou vesnici rád a určitě 
na ni i mnohokrát vzpomínal. Jeho životní příběh je především dokladem toho, jak se 
z malého vesnického kluka může stát úspěšný manažer a později i podnikatel a podle všeho 
i uznávaná osoba. Vůbec nevadí, že tomu tak bylo na opačném konci světa, v Brazílii.

Miloslav Novotný, Veselice

AKTUÁLNÍ INFORMACE Z OBÚ VAVŘINEC

• Oznamujeme občanům, že provoz Sběrného dvoru ve Veselici bude v závěru roku 2020 
omezen. Otevřen bude naposledy v sobotu 19. 12. 2020. Znovu otevřen bude od středy 
6. 1. 2021.

• Svoz pytlů s tříděným odpadem bude v závěru roku beze změny. Svoz se uskuteční 
v pondělí 28. prosince 2020.

• Obracíme se na občany, aby také v průběhu letošní zimy pomohli s úklidem chodníků, 
případně místních komunikací u svých nemovitostí. Posypový materiál je připraven 
v dostatečném množství v plastových nádobách. Údržbu chodníků a místních komu-
nikací u neobydlených nemovitostí bude zajišťovat obecní úřad. Plužení komunikací 
bude zajištěno společností ZEMSPOL, a. s. Sloup.

• Dále se obracíme na vlastníky automobilů, aby parkovali v průběhu zimního období, 
pokud možno, mimo místní komunikace a usnadnili tak provádění zimní údržby 
komunikací a svoz domovního odpadu. Obecní úřad
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POVĚSTI Z VAVŘINECKÉHO OKOLÍ

Od nepaměti se mezi místním lidem vypráví to, co již slýchávali z úst svých předků, 
že v lese mezi Petrovicemi a Vavřincem strašívá podivné ohnivé hříbě.

POVĚST O HEJSOVI

Vyrůstal jsem v Petrovicích a když jsem byl ještě malý chlapec, poslal mne tatínek 
do Vavřince se starým pastýřem Vintrem s krávou k býkovi. Vedli jsme krávu tehdy 
vysokým lesem Kněží horou. Z domova jsme vyšli brzy odpoledne, ale hospodář 
nebyl ještě doma a jiný vavřinecký sedlák se bál býka pustit, takže jsme museli hodně 
dlouho čekat, až do soumraku. Na zpáteční cestě lesem, kde byla již skoro tma, pastýř 
Vintr celý ustrašený táhl vší silou krávu za provaz a na mne stále volal, bych krávu 
více poháněl. Až když jsme byli dále od lesa, zastavili jsme, aby si kráva oddychla 
a v tom začalo zvonit klekání. Pastýř se zbožně pokřižoval a povídá: „Máme štěstí, 
že jsme už venku, jinak by nás v Kněží hoře prohnalo ohnivé hříbě, které tam běhá, 
ale až zvoní klekání.“ Doma večer povídám mamince to, jak pastýř spěchal přes les 
a jak byl celý vystrašený.

Ohnivé hříbě, milý chlapče, povídá matka, pokud vím, ukazuje se jen občas, třeba 
za několik let. Já jsem je sice neviděla, ale na vlastní uši jsem o něm mnohokráte slyšela 
od těch, které postrašilo. Byla jsem děvče, když přišla k nám ještě ve Sloupě, brzy ráno 
naše sousedka Bazalová a celá rozrušená povídá mojí mamince: „Milá Mariánko, v noci 
jsem nespala, celá se ještě třesu a můj starej mě musel v noci nakouřit proti leknutí! 
To, co vám povím, nebudete mně věřit, ale je to svatá pravda, tak jak tady stojím.“

Začaly žně a tak jsem vám byla včera u rodičů ve Vavřinci pomáhat mlátit cepy. 
K večeru po práci jdu domů a na hlavě jsem nesla otep dlouhé slámy do postele. Jak 
jsem vám přicházela pod Kněží horu, slyším za sebou dupot a zvolání Hejsa, Hejsa, 
Hejsa a jak se obrátím, vidím běžet od lesa ke mně podivné hříbě. Z tlamy a očí šlehal 
plamen. Dala jsem se do běhu, co mně nohy stačily a tam u starého kříže jsem už lekem 
a strachem nemohla dál, otočím se a vidím ohnivé hříbě běžet po cestě stále za mnou. 
V úzkosti jsem začala odříkávat otčenáš a to mne ochránilo. Kousek ode mne se to 
podivné stvoření zarazilo, z tlamy a očí naposledy vyšlehl plamen a ozvalo se „Hejsa, 
Hejsa, Hejsa“. Ohnivé hříbě se obrátilo a úprkem zmizelo v hustém lese. 

Po nějakém čase, můj milý synku, to už jsem byla tady v Petrovicích, Ohnivým 
hříbětem byl také postrašené stréček Pivovarské z Vavřince, on pracoval celý svůj život 
v Rájeckým pivovaru a proto se mu tak říkalo a ten se občas vracel domů později v noci 
přes Kněží horu. Několikrát, když přišel do lesa, ozývalo se silné volání ze Zajíčáku: 
„Hejsa, Hejsa, Hejsa“, vždy třikrát a několikráte za sebou. To ale nebylo naposledy. 

Hodně se vyprávělo o tom, jak byl na smrt vystrašené staré Kučerák z Vavřince. 
Vracel se z návštěvy v Petrovicích, nějak se zapovídal a domů se ubíral tmavým lesem 
až večer. Když byl asi uprostřed Kněží hory, začalo zvonit klekání, v tu chvíli slyší 
zvolání „Hejsa, Hejsa, Hejsa“ a vidí ze stráně běžet vysokým lesem hříbě s ohnivou 



prosinec 2020 Informační zpravodaj ObÚ Vavřinec

 - 19 -

tlamou a očima. Dal se do běhu, co dechu popadal a u svatého obrázku na kraji lesa cítí 
hříbě již v patách. V úzkosti zvolal „Panno Marjo Přemocná stůj při mně“ a hříbě jako 
by zmizelo. Když ale dobíhal k Boží muce za lesem, opět slyší za sebou dupot hříběte 
a volání „Hejsa, Hejsa, Hejsa“. Ve smrtelné úzkosti začal odříkávat otčenáš a hříbě 
zase jako by se ztratilo. Když ale dobíhal ke své stodole, obrácené vraty k lesu, slyší 
opět dupot. Sotva přirazil vrata stodoly, ohnivé hříbě zvolalo: „Hejsa, Hejsa, Hejsa“, 
a při každém zvolání skulinou ve vratech šlehal plamen. A tak se k smrti vylekaný 
hospodář zařekl, že již nikdy nepůjde za soumraku ani v noci přes Kněží horu, kde tak 
straší ohnivé hříbě.

Takové a mnohé jiné pověsti se mezi pamětníky ve Vavřinci a okolí v minulosti 
vyprávěly, ale co je na nich pravdy, nevíme. Les v Kněží hoře svá tajemství zajisté má, 
a i kdyby na těch pověstech nebylo ani trochu pravdy a byly to snad jen nějaké přeludy, 
pak už ale jen tenhle samotný les má v sobě takové určité taje, které musí vidět každý, 
kdo je vidět chce!

Sesbíral a napsal Rostislav Burget st.
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BLANSKO, Smetanova 6    
Blažek Leoš  

blazekl@geodezie-brno.cz 
  www.geodezie–brno.cz 

GB-geodezie, spol. s r.o. 

tel. 723 830 686 



Informační zpravodaj ObÚ Vavřinec prosinec 2020

 - 20 -



Mikuláš s andělem a čerty v Suchdole a na 
Nových Dvorech

Mikuláš s anděly a čerty ve Veselici

Z dění v MŠ

Multimediální učebna v ZŠ Sloup,  
nové počítače, klimatizace, zatemnění

Přírodopisná učebna v ZŠ Sloup, 
zabudovaná akvária a terária, mikroskopy
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